

**Referat fra bestyrelsesmøde i Friluftsrådet Nordsjælland  
den 12. september 2023, DGI, Hillerød**

**Tilstede:** Poul Erik Pedersen, Sally Schlichting, Arne Riis, Annemette Højgaard, Ruth Pedersen, Mette Rose, Steen Kobberø-Hansen, Peter Bennett, og Alice Linning.

**Afbud:** Brian Petersen

**Uden afbud:** Kristina Kongsted

**Gæst:** Kim Løwe, Friluftsrådet

**Referent:** Alice Linning

**Opsamling/drøftelse af vort lokalrådsmøde nr. 15 den 14. juni 2023.**

Notatet er godkendt. Dagsorden er udformet efter dialogen på mødet den 14. juni 2023.

**Lokalrådsseminariet den 29. – 30. september 2023 i Hotel Legoland.**

*Afbud:* Sally, Annemette, Kristina, Steen.

*Deltagere:* Arne, Mette, Ruth, Peter, Alice (tager hjem lørdag morgen). Poul Erik giver besked senere.

Gennemgang af program med fordeling af personer til temagrupperne og samkørselaftaler.

Oplæg fredag kl. 19.30 – 20.30

Alice: Friluftsrådets strategi

Ruth: Adgangspolitik

Poul Erik: Natur for alle

Arne og Mette: Vælger senere

Peter: Udlodningsmidler

Oplæg fredag kl. 21.00 – 22.00

Vi vælger oplæg, når vi mødes på Hotel Legoland

Samkørsel koordineres senere. Arne og Poul Erik kan køre. Poul Erik sender en mail snarest om samkørsel.

**Status omkring sager og sager til godkendelse.**

Temagrupper:

*Friluftsliv omkring Søborg Sø. Møde den 26. september 2023 med NST.*

Sally orienterer om, at der har været et lukket møde vedr. Søborg Sø. Pumperne slukkes i den sydlige del i slutningen af 2024. Den nordlige del er ikke besluttet. Etablering af stierne spørges der ofte ind til.

*Temagruppen "Stier i Nordsjælland" Status ved Steen og Annemette.*

Steen oplyser, at der ikke sker noget. Sagen udsættes til senere på året.

*Temagruppen omkring en kommende marin nationalpark Øresund.*

Referat af møde i den regionale Temagruppe den 21. juni 2023. Referat er fremsendt til bestyrelsen.

Der har været mulighed for at mødes med gruppen vedr. Maritim nationalpark Lillebælt. Der var to personer fra gruppen, som tog til møde i august. Vi har ikke modtaget tilbagemelding fra mødet.

Der er nyt møde den 8. oktober mellem Lillebælt og Øresund. Der er møde i temagruppen tirsdag den 19. september.

Der er planer om, at invitere de blå organisationer i Nordsjælland til et møde.

Vi skal have navne på personer til at indgå i en lokal temagruppe. God idé, at få etableret et møde med de relevante organisationer. Indkaldelse til møde i en lokal temagruppe i løbet af efteråret.

*Hvordan kan vi støtte op om DN's store kampagne om at passe på havet?*

Peter spurgte ind til DN's kampagne. Kim oplyser, at der ikke er et koordineret samarbejde mellem DN og Friluftsrådet. Hvordan kan Friluftsrådet bakke op?

### Øvrige aktuelle sager:

- *Adgangssager – Gå nye veje.*

Nedlæggelse af sti ved Arresø. Der er udsendt et udkast til hørings svar. Anne-mette påpeger, at sagen er flere år gammel. Der er nye ejer på området, der ønsker, at stien skal nedlægges. Kim tager sagen tilbage til Friluftsrådet vedr. stierne i området vedr. hørings svaret.

Det er vigtigt, at melde tilbage til Poul Erik, når en sag rundsendes til bestyrelsen, således at Poul Erik får kendskab til om sagen og hvem der løfter opgaven.

Hørings svaret afsendes med Friluftsrådet Nordsjælland og Friluftsrådet centralt.

Ruth orienterede om status vedr. adgangssager.

**Helsingør** I alt 5 sager. 1 afvist af Friluftsrådet. 2 sager fjernet. 2 sager afventer hos kommunen.

**Gribskov** I alt 19 sager. 3 sager afvist af Friluftsrådet. 2 sager fjernet. 9 sager afventer hos kommunen. 4 sager afventer vurdering ved Friluftsrådet (nye sager). 1 sag afvist af myndighed.

**Halsnæs** i alt 9 sager. 3 sager afvist af Friluftsrådet. 1 sag hvor barrieren er fjernet. 4 sager afventer hos kommunen. 1 sag afventer vurdering ved Friluftsrådet (ny sag)

**Frederikssund** i alt 7 sager. 1 sag afvist af Friluftsrådet. 5 sager afventer hos kommunen. 1 sag afvist af kommunen.

**Hillerød** i alt 5 sager. 3 barrierer er fjernet. 2 afventer hos kommunen.

**Allerød** i alt 3 sager. 1 sag afvist af Friluftsrådet. 2 sager afventer hos kommunen.

**Fredensborg** i alt 9 sager. 1 sag afvist af Friluftsrådet. 4 sager afventer hos kommunen. 1 sag afvist af kommunen. 3 sager afventer vurdering hos Friluftsrådet (nye sager).

**Hørsholm** i alt 10 sager. 4 sager afvist af Friluftsrådet. 2 barrierer fjernet. 2 sager afventer hos kommunen. 1 sag afvist af myndighed. 1 sag afventer vurdering hos Friluftsrådet (nye sager).

- Naturstyrelsen Nordsjælland. Projekt Urørt Skov. Publikumsvandring og høringssvar.

Der har været nogle ture vedr. urørt skov. Pressemeddelelsen fra Miljøministeriet er udsendt til bestyrelsen vedr. urørt skov. Der kommer planer om urørt skov i de enkelte områder, som kommer i høring. Vi forventer, at afgive høringssvar til planerne.

- NP Kongernes Nordsjælland.

Poul Erik orienterede om status i bestyrelsen og sekretariatet. Formandskabet og sekretariatet er ved at udarbejde indretningsplan for området over Møllegården. Der er holdt bestyrelsesmøde den 6. september 2023.

#### *Parkråd*

Sally orienterede om, at der har været mødet i parkrådet. Nu skal planer sættes i drift. Der har været partnerskabsmøde.

#### *Kongernes Jagt den 1. oktober 2023.*

Sally orienterede om arrangementet jagten. Der er udarbejdet plakat om arrangementet. Flere organisationer er med i arrangementet. Der er program på Kongernes Nordsjællands hjemmeside.

[Kongernes Jagt d. 1. oktober 2023 \(nationalparkkongernesnordsjaelland.dk\)](https://nationalparkkongernesnordsjaelland.dk)

#### *Skjoldungernes land. Bestyrelse og Råd.*

Mette har været til flere møder. Mette er næstforkvinde i bestyrelsen. Der er en ny handleplan for 2024 – 2027 i høring nu. Det er naturen og det blå, der er i fokus.

<https://nationalparkskjoldungernesland.dk/om-nationalpark-skjoldungernes-land/organisation/>

Det er en god idé, at sende et fælles høringssvar fra Roskilde og Nordsjælland til planen. Mette tager kontakt fra repræsentanter fra Roskilde i den sag.

Der er forskel på at få eksterne og/eller interne midler til planerne. Der er også planer om en udvidelse af Skjoldungerens Land.

Der skal snarest indstilles til Parkrådet. Mette fremsender datoer, når de er kendt. Der er et ønske om en bred repræsentation i Parkrådet. Alle opfordres til at finde kandidater til Parkrådet – OBS! Frederikssund området.

Poul Erik fremsender det tidligere høringssvar.

Der fremsendes et udkast til høringssvar til bestyrelsen inden næste møde.

Høringssvar skal fremsendes senest torsdag den 30. november 2023 til nationalparken.

- **Drøftelse og gennemgang** af udlodningssager, som FR har anvist fra vores område.

Der er flere ansøgninger i vores område. Adgang: kreds 19 – kode: Nord

Det har været drøftet på REKU mødet. Er der mulighed for, at den enkelte kreds kan være medunderskriver på pressemeddelelse, som udsendes fra Friluftsrådet centralt? OBS! Kommunekoordinator kan kontaktes i.f.t hvem der har modtaget midler.

Annemette har deltaget til en reception i en spejdergruppe, som har fået udlodningsmidler.

Kim orienterede om, at et lokal friluftsråd inviteret dem, der havde fået udlodningsmidler til deres årsmøde. Det var en god oplevelse. Vi vil gerne arbejde med mere synlighed omkring udlodningsmidler lokalt.

Vi kan invitere flere, der har fået udlodningsmidler til vores kommende årsmøde.

- REKU-møde den 5. september 2023.  
Poul Erik orienterede om et afholdt møde. Mads Ellegaard er vores repræsentant fra bestyrelsen. Der skal være kontakt mellem repræsentant fra bestyrelsen og den lokale bestyrelse.

REKU indstilles til afvikling på sigt.

- Hjemmeside og SoMe.

Peter mener, at der er begrænset synlighed af det lokale friluftsråd.

Peter foreslår, at der etableres en gruppe vedr. kommunikation. Peter kommer med et oplæg til næste møde.

### **Kommunerepræsentanter.**

De Grønne Råd – hvilke agendaer skal vi tage med – hvordan kan vi få lagt et samlet tryk på kommunerne. Punkter er på seminaret. Vi udsætter sagen.

- **Allerød. Referat fra Arne:**

Besigtigelse af Bastrup Nordfredningen er gennemført den 18/8-23, da der er sat ny dommer ind i sagen fra Lyngby. Fredningen bliver dog gjort færdig på det nuværende indsendte materiale, så besigtigelsen var alene for at opdatere en ny dommer.

Allerød kommune har startet et nyt biodiversitetsprojekt, hvor første møde var den 14/8-23. Kommissorium er fremsendt til alle. Der vil komme 4 møder, hvor alle er indbudt. Anker Madsen fra Friluftsrådet vil indlæg på 2 af disse møder.

- **Hørsholm. Referat fra Ruth:**

1. Forvaltningen har orienteret om, at der pr. 1. september er ansat en medarbejder, der skal have Grønt Råd som en del af sit ansvarsområde. Jeg forventer at blive kontaktet meget snart med henblik på en plan for genopbygning af GR i Hørsholm.

2. Sag til udtalelse fra fredningsmyndighederne vedr. ansøgning om nyt/udbygning af eksisterende klubhus til Kokkedal Golfklub. En sag, der har været undervejs i flere år. Bygningen ligger på fredet område hvor det kun er tilladt at opføre mindre bygninger, som er nødvendige for driften af den pågældende aktivitet, udvidelsen der ønskes godkendt er på 53%. I samarbejde med DN Hørsholm har Friluftsrådet anbefalet at det i øvrigt meget fine projekt godkendes, men samtidig har vi anbefalet, at man i forbindelse med en eventuel godkendelse anfører, at denne tilladelse ikke skaber præcedens i området.

3. Rungstedlund er under renovering og vi er blevet bedt om at forholde os til en plan for udbygning af terrasse- og gangareal i umiddelbar nærhed af hovedbygningen. I samarbejde med DN har vi givet vores fulde tilslutning til projektet.

4. En lodsejer har på flere punkter overskredet byggelinjer i en landskabsfredning ved Grønnegade og søger om at få godkendelse. Hørsholm Kommune har

udarbejdet en grundig redegørelse som både DN og Friluftsrådet læner sig op af. Det betyder at vi anbefaler at en pavillon opført helt inde på fredningen fjernes samt at et levende hegn, der specifikt er nævnt i fredningsbestemmelserne, re-etableres.

- **Fredensborg. Referat fra Steen:**

Der var dialogmøde med politikerne i går. Det fungerer godt i det grønne råd. Der var forslag om en anden mødestruktur.

- **Helsingør. Referat fra Kristina:** Intet nyt.

- **Gribskov. Referat fra Sally:**

Der har været møde i dag: Søborg Sø, miljø- og vandplaner. Nyt uddannelsescenter i As-serbo.

- **Halsnæs. Referat fra Peter:**

Peter har været til et møde. Der er fokus på stier i kommunen. Gerne flere stier i kommunen - Lynæs surfcenter – naturkile i Hundested. Kystbeskyttelse er i samarbejde med andre kommuner.

- **Frederikssund. Referat fra Brian:**

Grønt forum (råd) i Frederikssund afholdte mandag den 14 august sin årlige eks-kursion, i år gik turen til Græse Ådal et bynært naturområde nord for Frederiks-sund, hvor det kommunen med en kommende plejeplan har et ønske om at for-bedre naturkvaliteten og biodiversiteten

Udover Grønt forums medlemmer, deltog fra Frederikssund kommunes grønne afdeling, afdelingsleder Mette Kristine Rask Jensen og biolog Karin Blendstrup Jensen, til turen var også byrådsmedlemmerne fra Klima- natur og energi her deltog Formand for KNE Søren Weimann, Næstformand Ole Frimann samt Jørgen Bech,

På rundtur i området var der flere ophold hvor bla. DN og DOF samt natur med-arbejder kom med indlæg til beskyttelse og benyttelse af det store område og det er mange spændende naturtyper.

Friluftsrådet har 2 medlemsorganisationerne der fast benytter området, Dan-marks civile hundeførere forening, samt Dansk svævefly union, Umiddelbart vil ingen af de tiltænkt tiltag påvirke Friluftsrådet medlemsorganisa-tioner brug af området.

Et godt og interessant

Referater fra Grønt Forum

11 maj 2023

<https://www.frederikssund.dk/media/028d5870-3899-4461-9b33-77da4c10c68d/2P4Vtw/frederikssund.dk/Dokumenter/Borger/Natur%20og%20Trafik/Natur/Gr%C3%B8nt%20Forum/Gr%C3%B8nt%20Fo-rum%20-%20referat%20af%20m%C3%B8de%2011-05-2023.pdf>

2 februar 2023

<https://www.frederikssund.dk/media/33a73ee8-5809-47a4-9b01-bac4bb3a656e/EyCunw/frederikssund.dk/Dokumenter/Borger/Natur%20og%20Trafik/Natur/Gr%C3%B8nt%20Forum/Gr%C3%B8nt%20Fo-rum%20-%20referat%20af%20m%C3%B8de%202.%20februar%202023.pdf>

- **Hillerød. Referat fra Annemette:**

Møde med politikere i foråret. Meget byggeri og kloakering. Hvilken rolle skal Grønt Råd spille fremadrettet.

**Eventuelt.**

- Naturens Dag den 10. september 2023 på Esrum Møllegård.  
Ingen deltagelse fra Friluftsrådet. Sally oplyser, at der var ca. 500 deltagere.

- Skal vi lave et stort Nordsjællands event i 2024, der sætter vores lokalråd Nordsjælland på landkortet. (Der er for mange, der ikke kender til vores eksistens)

Er drøftet på et tidligere punkt. Tages op på næste møde.

Peter har vi logotøj? Ja, det findes. Poul Erik spørger sekretariatet om opgaven.

**Næste møde**

Mandag den 20. november kl.18.00 hos DGI, Hillerød